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Pere Font i Grasa

El primer record que guardo d’en Joan Segura, és 
la d’un jove amb ulleres enroscat a una bombata 
de 40 W. Ho explico: Es tractava d’un deis oompo- 
nents de l’Aula del Grafisme que es va moure per 
l’Académia de Belles Arts ara farà ben aviat una 
trentena d’anys. Encara recordo com si fos ara 
aquella portada del 24 de febrer de 1973 al diari 
SABADELL. Un titular ben explioit: ART NOU; I un 
subtitol elèctrio I potser eclèctic on s’hi podia con
cretar de que anava la cosa: VISUAL 73. Es pre- 
sentaven una colla de dissenyadors, d’artistes, 
que van trencar no pocs esquemes i van donar 
Hum a models de oomunicaoió social. Set caps 
empalmats a una bombata per IMuminar conscièn- 
cies endormiscades i conservadores. La llista:
Santi Gabriel, Jordi Roca, Jaume Tarte, Joan 
Segura, Santy Soley, Montserrat Serna, Miquel 
Torreoilla,més Josep Zamora que no sortia retratat.
Aquell cap de setmana de febrer del 1973 fou 
espectacular per l’expressió artística al mig del 
Passeig Manresa amb una performance del grup 
terrrassenc ART NOU amb el seu mòdui de plástic 
a l’aire Iliure que va provocar tanta sorpresa com 
orítiques de tota mena.

Han passât 30 anys. Més d’un quart de segle des d’aleshores i les bombetes de 
40 W (o eren de 60 W ?) van anar ampliant filaments artistics amb una vida pro
fessional tan intéressant corn diversa; tant de pujades i baixades corn d’idees dei- 
xades a mig carni. Aquells “elèctrics” de l’Aula de Grafisme de Belles Arts pre- 
sentaven el desembre d’aquell mateix 1973: “Cinco proyectos gráficos en torno a 
una posibie Expo-82 Barcelona”. Potser cal recordar que I’enginyer Carles Bui'gas 
i Sans (el de la Font Mágica de Montjüic) velia portar a terme el projecte faraònic 
del teatre d’aigua de Hum i color com a obra emblemàtica de l’Exposició Universal 
de Barcelona 82 a situar al CoHserola, entre Cerdanyola del Vallès I Sant Cugat del 
Vallès . Una mès de les mégalomanies de l’època de l’alcalde de Barcelona, 
Josep Maria Porcioles que va quedar diluida en el temps i l’espai. És en aquest 
context que la colla sabadellenca va voler dir la seva amb un seguit de propostes 
alternatives. Tot plegat va quedar en un no res. El mes de març del 1974, L’Aula 
de Grafisme va fer un cicle de conferéncies sobre “Creativitat i grafisme”, amb la 
participaoió de J.V. Wukmir, Enríe Huguet, Pilar González i el mateix Joan Segura, 
qui el 15 de març parlá de: “Revisió histórica deis dissenyadors gráfics 1900- 
1974.Els grafistes avui. Art o Técnica?. Un futur previsible”.

Les bombetes mai no han deixat d’iMuminar noves idees a tall individual. Com 
són de Sabadell, dones, cadascú per eli. Els he retrobat escadusserament,molt 
de tant en tant, ajupits davant la taula o capficats per un nou programa d’ordina- 
dor. Com ara en Joan Segura i Bonet, col-lega a la Facultat de Ciéncies de la



36
200 SABADELLENCS

Comunicació amb el qual compartim veïnatge de seleni en una d’aquestes reu
nions llargues i ensopides dels claustrais. Quedem per parlar de moites coses a 
l’ombra de la xemeneia de Ca l’Estruch, aquella que quan xutaven a gol podien 
contemplar els Vázquez, Guai, Grècia, Paliàs, Patro... Castaño, Camps, Vail, 
Noya, Martínez, en companyia dels arlequinats de manta generacions..

En fi, res de tot això es del que vam parlar ( ¡ ) . I no sé ben bé perqué. Potser per 
tal d’evitar pecats confessables de joventut. Potser perqué les batalletes son per 
explicar-les en petit comité quan arridi l’estiu; després d’aquesta tardorenca 
melangia al voltant de la xemeneia sense forn, simboi de l’especulació que ens 
envolta.

Dinem al Tiberius, ben a prop de l’ombra del tali britànic de la 
Creu Alta

En Joan Segura, 56 anys, és doctor en Ciéncies de la Infor- 
macié i professor associât de la Facultat de Ciéncies de la 
Comunicació de la UAB. Pre-jubilat del Banc de Sabadell ( “amor- 
titzat als 55 anys”), on va ser responsable de Publicitat durant uns 
quants anys a principis dels 80s. LIegeix QUADERN i em recorda 
que deixo parlar molt als entrevistáis, que gairebé no faig pre
guntes. Te tota la raé del món. Deixo parlar i parlar perqué els 
meus interlocutors solen ser persones que tenen molt a dir. Com 
ara ell mateix:

“Despi'és d ’aqueils afanys de joventut vaig abandonar una bona 
part de !a projecció cívica. Quant tens famíiia deixes mottes coses 
ai marge De tota manera he mantingut contactes esporàdics amb 
les colles de l ’època. Durant l ’alcaldia d ’en Farrés vaig concorre 
als concursos públics pel guarniment de places: Plaga del 
Treball, Plaga de la Creu Alta...Em vaig emprenyar molt I molt 
quant es feu el concurs del monument del mil-lenah en atorgar-se 
el premi a un projecte que felá cinc anys que esteva datat i vist 

per l ’Ajuntament. Una manipulació tan escandalosa que a partir d ’aquell moment 
m’he negat a participar de les activitats relacionadas amb el consistori. Tot hi això 
no he deixat de mantenir contactes per la recerca del coneixement amb els 
museus de la ciutat I de manera molt concreta amb l ’Arxiu Historic on he pogut far 
totes les consultes sobre el treball de les marques”

Efectivament, en Joan Segura ha portât a terme un exhaustiu estudi científic titu- 
lat: “Un origen de la marca comercial moderna: una exigéncia policial i adminis
trativa”. Magnifie treball -goso a dir— que desvetlla un deis aspectes industrials 
i comerciáis poc coneguts. Amb troballes certament eloqüents;

Fes-me cinc céntims sobre de que va tot això de la marca moderna?
“La marca comercial moderna podem dir que te el seu origen a Sabadell. A par

tir de les dades d ’un estudi d ’en Pere Roca I Garriga sobre el naixement del Gremì 
de Fabricants, s ’ha pogut contrastar. A partir de la certesa del “segell de seda"per 
marcar les partides manufacturadas, vaig seguir investigant fins descobrir que es 
tractava de “segells de plom”, es a dir dels castellans “marchamos”. Malgrat ser 
una exigéncia, va aconseguir que diversos fabricants milloressin les qualitats dels 
seus productes, es donessin compte que la seva notorietat s ’incrementava, que 
la marca de plom n’era el tret distintiu, I que sobre aquesta distinció el públic 
demanava els productes. Per l ’habilitat empresarial, allò que era imposât com una 
comunicació obligada s ’esdevingué en una manifestació de prestigi. Era un renai- 
xement de la marca, o,per no trobar ’un document més antic, es pot dir que és el 
naixement de la marca moderna”

De mica en mica i més enllá de l’any 1559, es va arribar amb el temps i el pro
grès a majors exigéncies de competitivitat i va néixer el popular ‘brillo” de les
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peces, el particular i autocton voraviu, conn 
també els ploms clonaren pas a precintes de llau- 
na, inviolables un cop s’havien segeliat amb III- 
gam de cordill a dintre... Bona part de tot plegat 
es pot resumir en el fet que avui en dia romangui 
el voraviu (d’aci deu haver sorgit la frase: “no em 
toquis el voraviu” ¡ ) en perfecte harmonie amb el 
codi de barres on es pot llegir tot el corpus pro- 
duotiu-industrial-comercial-fiscal de la matéria 
prima manufacturada i a punt per ser consumida.

El fet de ser estudios del tema de les mar
ques, et suposa mantenir viu el teu compromis 
amb la ciutat ?

“Sí, naturalment. Malgrat tot, la bandera de 
Sabadell l ’he fet onejar sempre que he pogut, 
perqué es ciutat d ’acollida en la que sempre 
m'he sentit molt gratificat. Aquí he tingut inquie- 
tuds, feina, treball, on viso, casat i amb filis saba- 
dellencs de soca-re!...Amb aixé no vuli dir que 
hagi renunciat ais meus orígens. Per descomptat 
que sóc sabadllenc...conservant l ’esperlt de 
pagés”

En els primers anys com immigrant, vas patir a l’hora d’integrar-te?
“L’esperit de l ’emigrant el compartí amb la gent de parla castellana que eren 

veins nostres a Can Rull, on hi vivíem des de l ’any 1960. El fet de ser català de 
la comarca de lAnola no va representar cap problema. Senzillament, haviem 
canviat de residéncla unes desenes de qullémetres,! continuava amb els meus 
costums culturáis. Els véritables Immigrants son aquells que deixaren la seva 
cultura i que aquí feren l ’esforç d ’assimilar-se. De seguida em vaig vincular a 
Joventuts Musicals I a lAcadèmia de Belles Arts, alhora que treballava d'apre- 
nent de caixista d ’arts gràfiques, per passer més tard corn a dibuixant. Per sort 
meva, un benemèrit soci de Belles Arts amb pagava el bitllet de tren del “cata
lans” per anar a estudiar a l ’Escola Massana de Barcelona . Gràcles a la reco
ma nació del pintor Vila Arrufat al director Lluis María Guell, se’m concedí una 
beca per al primer curs, I els següents foren gratuits en obtenir matricula d'ho- 
nor fins aconseguir el tito! de Gradual en Disseny Gráfic i ll-lustració”

De quins mestres, de quina influéncia vas imbuir-te a la Massana ?
“Pel que fa ais elements bàsics de la fixació de la idea del dibuix, en Ramon 

Noé, el meu mestre predilecte. Des de la conceptualitzaciô,l’Enric Muguet, és la 
més clara referéncia. Un home molt intel-ligent, molt sensible I vull citar també a 
Tomás Bagués, la força de Texpressió plástica. En resum: Muguet d ’impressio- 
nava per la seva Sensibilität. Bagués per la seva força expressiva. Noé seria 
passar de Tabstracció de la idea a la fixació sobre el paper. Tots tres foren mes
tres I després vaig gaudir de la seva amistat”

Es pot dir que bas viscut el canvi cultural, l’evoluciô dels darrers temps des 
de Belles Arts?

“...Un grapat d ’anys de coMaboració activa; amb exposicions individual I col-lec
tivos fins al final de la década dels setenta. Durant un grapat d ’anys a Belles Arts

es partía d ’un classicisme en les arts I 
les técniques, però s ’acollien els nous 
ismes, les noves tendéncies I no es va 
plantejar cap discussió. Posterior- 
ment, I corn es del domini públic, es va 
polititzar la situació. Aixi corn en els 
anys soixante s ’entenia que l ’artista 
havia de ser Iliure, a la década 
següent se 7 va voler converti en un 
servidor del sistema. En arribar a 
aquest punt la cosa es va troncar. En 
veure el mercadeig que hi havia, la 
submissió de l ’artista al marxant, la 
galeria i el critic, em vaig desengan- 
yar. Jo entenc Tart corn a creació esté
tica específica per una intenció i el 
Sabadell de Tépoca era una societal 
oberta i receptiva, però la política de 
Tentorn es el que va destruir la gran 
lleva que hi havia. Dos exemples: 
Tothom recorda la irrupció de l ’Aula 
de Grafismo i més endavant la postu
ra “trencadora” de la Sala-3. Com ja 
saps la culminació de tot plegat és la 
institucionalització d ’un centre pioner 
com TEscola Illa, controlada des de 
TAjuntament i portada per un grup 
d ’“il-luminats”, salvan! les lógiques 
excepcions personals...En definitiva, 
s ’ha passa! a un dirigisme que no es 
compatible amb la Ilibertat de Tautor.
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Tornem al disseny: Sabadell va passar del classicisme gràfic de les miner
ves a una creació més actualitzada?

“La frontera la marca durant el primer quart de segle en Ricard Marlet que amb 
eis seus boixos va fer algunes marques “maquiiiiiiissimes" que l ’haurien d ’ins- 
criure en la historia dels manuals del disseny del pais. Ignore s ’hi s ’ha perdut el 
fons documental que hi havia a I’antiga impremta Salient, seria una pena aques
ta pèrdua pel patrimoni sabadellenc. Amb anterioritat a Marlet ja hi havia dis- 
senys de marques molt “guapes” fetes amb litografia sobre pedra . Parlo de l ’è
poca pre-modernista. ¿Un exemple?: La representació gràfica de la factoría de 
“Cuadras y Prim”, que marca un temps pie d ’icones molt decorados i orlados. No 
podem oblidar, a més, de Marlet, en Manuel Rallo, Xavier Salient, que crea tota 
una estilistica. L ’Andreu Castells, del que molts solen oblidar que a més d ’ex- 
cehlent historiador era un artista i dissenyador força creatiu. O el poeta i dissen- 
yador Jordi Doménech...!, naturalment, tots els components de l ’Aula de 
Grafismo que van confirmar amb la seva tasca professional el que ja apuntàvem 
des de la projecció de la Massana...¿Més noms?: Tanyà, Sitges, Olivé, Comas.

Professor de l’Autònoma, tot un doctor, qué és el que “pintas” en aquests 
moments?

“Diguem que no pinto res de res...(somriu en entendre la “punyeteria” de la 
pregunta”)....Procure que pintin amb el mouse els alumnos. Són els estudiants 
de disseny de Premsa als que no tan sols ensenyo a montar les pàgines de dia- 
ris I revistes, sinó que també els ajudo a entrar en el mon de la infografia; es a 
dir de poder representar gráficament allò que es fa difícil d ’explicar amb un text 
o amb una fotografia. Un altre manera d ’aplicar l ’art a la comunicació, però 
sense deixar de ser un disseny, que malgrat seriarse a miters de còpies del 
tiratge d ’un diari, no de deixi de ser art en quant ha estât una creaciò individuai 
que obeeix a un propòsit comunicacional. Per tant, ara no pinto res i faig que 
pintin amb el ratoli”

És lògica aquesta evoluciò dins la teva trajectòria?
“És la meva evoluciò I la trobo lògica I coherent. Si ara em volgués comparar 

amb gent que va fer un salt de les tècniques tradicionais I després van troncar, 
bo serà no oblidar que ho seguien fent amb els mateixos materials: Des de l ’oli 
a la tempera passant per l ’aquarefla...Però ara és possible canviar el llenguat- 
ge amb la tècnica de l ’ordinador. El més important, en qualsevoi supòsit, és 
saber que hi vols dir independentment de la tècnica que exigeix cada suport. 
Considero que la meva trajectòria ha estât coherent; el que importa és la obra I 
el seu missatge”

En el moment de l’entrevista encara és d ’actualltat l’enfonsament del petroler 
“Prestige” a les costes de Galicia. Horn no pot oblidar els magnifies dibuixos de 
la infografia dels diaris que corn diu en Segura són, certament, petites obres 
d ’art aplicadas a la comprensió gràfica d ’un relat. Algún d’aquests treballa ha 
pogut sortir del mestratge que eli planteja a les aules de la UAB.

DE SANT JAUME A CAN RULL
En Joan Segura i Bonet va néixer a 

Sant Jaume de Sesoliveres, el 21 d ’a- 
bril del 1946. És un poblet situât 
entre Sant Sadurni Piera, a la comar
ca de l’Anoia. Arran de la pedregada 
que va destruir la collita de raím de 
l’any 1959, després d ’un 1958 de 
sequera, els seus pares van pensar 
en marxar d ’aquell llogarret. El pres- 
supost anual de la familia no podia 
anar més enllá de les 15 mil pessetes 
que ingressaven. Era obligat cercar 
nous horitzons, especialment pels 
fills. Primer els dos nois, el germá 
gran i eli. Després vindrien els pro
genitors en “vendre’s” les vinyes que 
conreaven com parcers. En Joan 
compii 14 anys essent sabadellenc. 
El seu germá, 16.

Mal no ha abandonat les arrels. Aixi, 
l’any 2001 va pintar un retaule de 4 x 
1,80 m. Per l’església de Sant Jaume 
Sesoliveres. Va fer servir l’ordinador 
perfer-ne l’esbós. En eli es represen
ta la histéria del vot que va fer el 
poblé a Sant Nicas! durant una passa 
de diftéria de l’any 1889.

És gradual en disseny gràfic i iMus- 
tració per l’Escola Massana; és 
Doctor en ciéncies de la Informació i 
publicitat per la UAB, on exerceix 
com a professor associât.

De les seves inquietuds professio
nals en dona bona mostra el seu pas 
com a publicista del Banc de 
Sabadell; com abans de Tiempo 
BBO, a Solmak, o bé de I’agencia que 
promocionava Edicions 62, on va 
tenir ocasió de conéixer els fils de la 
politica, per bé que aleshores era 
unitària i antifranquista. Per un pareli 
de pams de no va tancar-se a la 
Caputxinada: “Nano, li va dir un 
veterà, si no tens padrins no et tan- 
quis”.

Un dels seus darrers treballs es el 
de l’ohgen de la marca comercial 
moderna que te especial incidéncia 
sabadellenca I que esperem que ben 
aviat es pugui publicar amb tot luxe 
de details donat el seu interés.
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OLOR DE BORRA RANCIA
El dia és gris. Al voltant de la xemeneia de Ca l’Estruch ferri 

unes fotografíes. Abans,però, ens hem engolit un capuccino a 
la terrassa del Paddock. Com no podia ser d’altre manera ens 
agata un xic el que ara en diuen un “subidon” en parlar de la 
ciutat que ens agrada I allò que no ens fa gens el pes.

¡Com ha canviat la ciutat, tu ; (Efectivament, no és una pre
gunta; és una constatació)

"El salt ha sigut espectacular. Un canvi....bestiali. La vintena 
d ’anys de l ’alcalde Farrés ha estât decisiu per la transformació 
de la ciutat. Hem passât d ’aquells carrers amb olor de borra 
rància a unes urbanitzacions que ocupen els solars dels veils 
vapors. Sabadell ha expulsât a la perifèria la prodúcelo indus
trial, de la mateixa manera que Barcelona.Des de I’inici de la 
democràcia tots els ajuntaments han nedat en "quartos" I la 
ciutat que no s’ha modernitzat ha estât per culpa dels seus 
alcaldes. Aqui durant el mandat d ’en Toni s ’ha administrai bé, 
llevat d ’alguna obra faraònica com ara Les Basses o els grata- 
cels devant el parc Catalunya. Ha canviat la fesomia de la ciu
tat; de les xemeneies als blocs de pisos. El concepto de la 
caseta i Thortet queda Iluny. La crítica severa que cal fer-nos 
és saber si valia la pena tanta aiçada....Maigret tot continua 
essent una ciutat a la que et pots perdre I no ser reconegut 
perqué es prou gran; però a la que vols trobar un conegut saps 
a on localitzar-lo. Al meu entendre, Sabadell té la dimensiò 
justa d ’una ciutat.

uto c /c .£ ^ d  
^  O  O ^

¿Barcelona?
"La gran urb ha deixat de tenir interés per la seva megaloma

nia. Projectes mastodontics que no solucionen la vida de la 
gent: disbauxa en eis diners públics en fer teatros ingoberna
bles, caríssims...La tendéneia actual de Barcelona és de 
xuclar...Fins ara hi ha hagut Thabilitat suficient per part dels 
politics locals d ’evitar el ser absorbits al no incloure’ns dins l’À
rea Metropolitana. De mica en mica aquesta independéncia 
Testem perdent i aixó a curt terme aqüestes qualitats que enca
ra manté Sabadell es pot perdre: El camp de golf, el zoológic, 
el quart cinturò, tot plegat convertirà Sabadell en un suburbi de 
Barcelona.¿Com salvar-ho?: És fácil: fen fora els qui s’estan 
venant la ciutat per trenta monedes de plata. A TAjuntament la 
coaliciô ha servit per donar despatxos a uns quants que si 
abans aixecaven la veu des de Toposiciò, ara están controlats I 
signant eIs documents que calgui dient “si senyor” a tot I per tot. 
Estic en contra del quart cinturò I del zoo, i amb aquesta postu
ra que és la de molts ciutadans, no anem contra el progrès, més 
aviat intentem demostrar que moites de les propostes no són 
correctes per la ciutat. Resumint: el zoo de Barcelona entre 
Castellar i Sabadell, és la gran excusa per justificar que es faci 
el quart cinturò.


